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NOVOS TEMPOS, NOVOS RETOS

anotacións sobre acontecementos

extraacadémicos que teñen lugar ao longo do

ano na Facul tade, as conferencias, os actos de

graduación, as exposicións, etc. , ademáis de

rememorar a personaxes relevantes da ciencia.

O formato electrónico que usará a revista nesta

etapa, sen dúbida, faci l i tará a súa edición e

contribu irá fortemente a mel lorar a súa difusión a

través da páxina web e das redes sociais, o cal é

un valor engadido digno de ter en conta.

Renace así pois unha revista renovada en

estrutura e contidos, pero que mantén o mesmo

obxectivo co que partiu anos atrás: facer dela

unha bandeira da nosa facul tade, que deixe

pegada da senda pola que nos movemos nestes

tempos e sirva de referencia para os vindeiros.

Pero xa a carón desta segunda etapa, o reto que

nos ten de mover non debe ser só chegar ata

aquí, senón acadar o que é ainda máis d ifíci l ,

que a in iciativa perdure no tempo. Son

consciente de que con esta idea trabal la o seu

equipo editorial , integrado por profesores e

alumnos do noso centro que merecen todo o

recoñecemento, non só pola sua excelente

faceta de organización editorial e revisión dos

trabal los que publ ica a revista, senón tamén pola

súa dedicación e a i lusión que poñen para sacar

adiante esta proposta colectiva. A todos eles e

en nome da Facul tade, á que me honra

representar, quero agradecerl les o labor que

real izan e animalos a perseverar nese eido para

o que contan co apoio do equipo decanal e, en

xeral , da Facul tade.

Quero imaxinarme o que significa para un

alumno ter a oportunidade de ver publ icado

nunha revista o seu primeiro trabal lo logo de oír

en tantas ocasións nas aulas e laboratorios, a

ara un responsable dunha insti tución

universi taria dedicada ao ensino da bioloxía,

debe haber poucas tarefas tan xubi losas como a

de oficiar o prólogo dunha revista que ten como

un dos seus principais obxectivos servir para a

publ icación dos trabal los académico-científicos

elaborados polas alumnas e alumnos que se

están formando na propia insti tución. Neste caso,

trátase de poñer en marcha o número VI de

REVBIGO, a revista académico-científica editada

pola Facul tade de Bioloxía da Universidade de

Vigo. O nacemento da revista tivo lugar no ano

2006 auspiciada por unha experiencia pi loto de

adaptación ao Espazo Europeo de Educación

Superior, na que participou o centro. Sen dúbida

foi una in iciativa que acadou un notable éxi to

dando lugar nesa primera etapa a cinco volumes

de edición anual (anos 2006 a 201 0). A súa

solvencia viuse rati ficada tamén coas numerosas

achegas real izadas polas alumnas e alumnos dos

diferentes cursos da xa extingu ida Licenciatura

en Bioloxía.

Mal ia que manter esta in iciativa no tempo

estivo na mente de moitos, as circunstancias

académicas que aconteceron nos seguintes anos

e os esforzos fei tos no centro para adaptar as

novas ti tu lacions aos principios do Espazo

Europeo de Educación Superior, relegaron ese

obxectivo a un segundo plano, postergándose a

reedición a ventos máis favorables. Con todo,

mantense o dito de que “os ventos son mais

favorables si se sabe a onde se quere ir”. Tendo

na mente que REVBIGO debe seguir sendo unha

aposta decid ida da nosa Facul tade, un reflexo do

noso xeito de trabal lar e de formar aos

estudantes de bioloxía, iníciase agora unha

segunda etapa da revista, máis elaborada si cabe

e ó carón das novas tecnoloxías que permiti rán

incluír un número maior de trabal los. A máis d iso

fará cobertura doutra información que poidese

resul tar de interese para os membros da

comunidade universi taria, á vez que continuará a

ser unha fiestra cara ao resto da sociedade. Así,

con esta formulación innovadora, a revista

tratará, con máis empeño ainda que outrora, de

complementar os trabal los dos estudantes con

P
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importancia de dar d ifusión aos resul tados

científicos a través da súa publ icación. Tamén

para aqueles que desenvolven trabal los sobre a

base de revisións bibl iográficas debe supoñer un

reto o poder condensar, nunhas sempre l imitadas

verbas, uns fei tos que en moitos casos serviron

para o avance do coñecemento científico. O

mundo no que se desenvolve a bioloxía na

actual idade esixe que a formación das mozas e

mozos sexa integral , que non só parta da

acumulación do coñecemento senón que tamén

alcance a complexidade que supón a procura de

información, de expoñer razoamentos críticos, de

expresarse e presentar as ideas e de mostrar os

resul tados de forma axeitada. Teño claro que

eses obxectivos non xorden só das aulas e

laboratorios, senón que tamén precisan de

adestramento con ferramentas diversas que

transcenden as de índole académica e que, ben

manexadas, poden aportar beneficios

perdurables en termos de competencias persoais

e profesionais.

Así, pois, encaro o final deste prólogo facendo

un chamamento ás alumnas e alumnos da nosa

Facul tade para que se adentren na revista, que

valoren os seus contidos e a oportunidade que

supón o poder publ icar nela ese primeiro trabal lo

de base científica. Todo un reto que merece

unha forte aposta. A miña led icia será ver eses

novos trabal los publ icados en REVBIGO e poder

facer partícipes deles a todos os membros da

comunidade universi taria en xeral e, en

particu lar, os que formamos a Facul tade de

Bioloxía.

Benvida, pois, esta nova etapa e longa vida a

REVBIGO

Jesús M. Míguez Miramontes

Decano da Facultade de Bioloxía
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a actividade estudanti l e investigadora foi

acompañada por reunións nas que participaban

intelectuais, humanistas e científicos, da cidade

de Santiago, xa que se manexaba perfectamente

co latín e o grego clásicos a maior parte dos

compañeiros de conversa estaban relacionados

coa etnografía, l ingüística, h istoria e

antropoloxía.

A principios de 1 978 foi contratado como

Profesor Agregado de Botánica (PNN) da

Facul tade de Bioloxía na Universidade de

Santiago. Durante esta etapa como profesor,

invertendo o horario e distribución prevista nos

calendarios oficiais, dedicaba 4 horas prácticas e

2 horas teóricas/semana a cada unha das

materias que impartía (Ampl iación de

Criptogamia e de Fanerogamia). Xeneroso co

seu tempo e o seu saber!

Cual i ficaba mediante un exame práctico e un

herbario con máis de 1 50 especies. Non facía

LUÍS FREIRE, UN RENACENTISTA NO SÉCULO XX

Orla de l icenciatura en Ciencias Biolóxicas (1 975)

aceu na Coruña o 8 de abri l de 1 91 4. Con só

1 1 anos trabal lou como dependente nun
comercio de bixutería e, ao pouco tempo, como

“mozo dos recados” do Dr. Enrique Flórez del

Cueto, quen o convenceu e axudou para que

estudara o Bacharelato, o que fixo por l ibre.

Os 4 anos do Bacharelato Elemental

aprobounos en dous, compaxinando esta

actividade co trabal lo e clases de alfabetización a

obreiros no local de Xerminal (CNT). A

continuación, real izou nun ano os dous cursos de

Practicante (ATS) e, ao ano seguinte, decid iu

acabar o Bacharelato Superior, tamén 2 anos en

un.

Como l le gustaba estudar insectos e arañas, no

ano 1 935, foi invi tado a participar, como axudante

en entomoloxía e practicante, na Expedición ao

Amazonas, d irixida polo capitán Francisco

Ig lesias, que foi suspendida “sine die” ante os

acontecementos pol ítico-sociais do momento.

A si tuación fami l iar e a Guerra Civi l non l le

permiti ron continuar estudos universi tarios. O seu

irmán máis vel lo foi “paseado” e toda a fami l ia

acosada pola Falanxe, o que marcou para

sempre a súa fi losofía de vida (vivir o presente) e

as tendencias pol íticas (anarquismo) e rel ixiosas

(ateo).

Luís Freire exerceu a profesión de forma

autónoma na Coruña, como practicante e dando

clases particu lares de todas as materias posibles,

desde latín e grego a trigonometría esférica.

Casou en 1 938 e tivo 4 fi l los, que l le deron 8

netos.

No ano 1 970, faleceu a súa mul ler. A fal ta da

compañeira e cos fi l los independizados, decide

con 57 anos cursar estudos universi tarios en

Santiago. Opta pola l icenciatura en Ciencias

Biolóxicas.

Foi un magnífico estudante, responsable e

trabal lador como correspondía á súa idade,

intel ixencia e coñecementos. Aprobou os 5 cursos

en 4 anos. Tamén en 1 975, obtivo o Grado de

Licenciatura coa tese “Macromycetes do monte

Pedroso (Santiago)”. E, defendeu a de

Doutoramento en 1 981 , co trabal lo

“Macromycetes da Selva Negra (Santiago)”. Toda

N
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(particu lares), d irixidas a alumnos das facul tades

de Farmacia e Bioloxía, e numerosas, máis de

200, conferencias divu lgativas sobre cogomelos e

plantas si lvestres por todo o norte peninsu lar

(España e Portugal).

Tamén participou como profesor nos cursos de

Ecoloxía Marina e Terrestre, organizados polo

Insti tuto de Investigaciones Científicas e

Ecológicas no Albergue Xuveni l de Gandarío. En

1 994 IN ICE concedeul le a insign ia de ouro.

A entrañable relación que estableceu co

director dese Albergue, Luís Fel ipe Mouriño, e

con algúns dos colaboradores habituais do

“entorno afectivo de Gandarío”, levouno, en 1 997,

a depositar nel a súa colección de cunchas. A

micoteca, que compartía con Marisa Castro, xa

fora entregada en 1 989 á sección de Micoloxía e

Fitopatoloxía do Centro Forestal de Lourizán

(SIAM), d irixida naquel momento por Francisco F.

de Ana Magán.

O doutor Luís Freire ao final da súa vida tiña

dirixido 1 0 Teses de Licenciatura sobre ecoloxía,

plantas e fungos do terri torio galego e 2 Teses de

Doutoramento referidas a macromicetos

Primeiro microscopio uti l izado por Luís Freire
para a observación de algas
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exames teóricos, xa que acostumaba a dicir que

a imprenta fora inventada no século XV e os

l ibros tiñan índ ice, polo que non era necesario

memorizar todos os conceptos, só era

importante entendelos e saber apl icalos. . . . E

aínda non aparecera «Boloña»! Un adiantado ao

seu tempo.

Foi nomeado director da Residencia

Universi taria Burgo das Nacións (1 980-1 985), na

que se hospedaba desde 1 975. E, a partir de

1 981 comezou a convivir coa súa discípu la

Marisa Castro, coa que compartiu trabal lo e

afeccións ata o seu pasamento. Foron os anos

máis prol íficos na investigación micolóxica e

botánica, xa que con ela formou o primeiro

equipo de investigación micolóxica no

Departamento de Botánica da Facul tade de

Farmacia.

No 1 982, presentou con Marisa o primeiro l ibro

de divu lgación micolóxica, escri to en galego, con

algo máis de 50 especies, comestibles e tóxicas,

54 receitas de cociña e novas ideas sobre

clasificación, etnomicoloxía ou toxicoloxía de

cogomelos. Pese a ser a primeira obra de

divu lgación, Luís Freire xa publ icara algún artigo

científico xunto co director de tese, entre eles

unha especie nova: Psathyrella ascariensis.

Ao non ter vínculo laboral coa Facul tade de

Farmacia, e debido á popularidade alcanzada

nos medios sociais coa publ icación da “Guía de

cogomelos”, tivo certas discrepancias co

catedrático de Botánica, polo que, a finais de

1 982, foi “invi tado”, xunto cos outros cinco

membros do seu grupo de trabal lo, a abandonar

as dependencias que ocupaba nesa Facul tade.

Sen embargo, xunto coa compañeira mantivo

vivas as actividades relacionadas coa botánica e

a micoloxía, reforzando a relación con

investigadores destacados como Francisco de

Diego Calonge, Gabriel Moreno, Gastón

Guzmán, Juan Seoane Camba, Santiago

Castroviejo, Enrique Valdés-Bermejo, Antonio

Rigueiro, Javier Si lva-Pando ou Xosé Ramón

García, entre outros. En 1 989, publ icou a

primeira guía de árbores autóctonas e

ornamentais de Gal icia con Marisa Castro e

Antonio Prunel l .

Impartiu clases prácticas de Botánica
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(cogomelos); describira 3 novas especies de

fungos: Psathyrella ascarioides (1 977), Amanita

porrinensis (1 987) e Gyroporus ammophilus

(1 989, 1 995) e participara como coautor en 1 9

l ibros de divu lgación, máis de 40 artigos

científicos e divu lgativos e 41 relatorios en

congresos científicos. Tamén foi un estudoso e

experto coñecedor da obra de Frei Martín

Sarmiento, chegando a recompi lar algo máis de

1 .000 nomes galegos de plantas, coa súa

correspondencia científica (trabal lo inédi to).

A súa capacidade de comunicación oral e

escri ta, así como os amplos e variados

coñecementos, fixo del un extraord inario

d ivu lgador científico. Participou con Ramón

Núñez Centel la na defensa do Palacete de Santa

Margarida para transformalo en planetario e Casa

das Ciencias e posteriormente foi socio fundador

da Asociación de Amigos desta insti tución

(AACC), que no seu 80 aniversario l le concedeu a

insign ia de ouro.

Tamén participou activamente no movemento

ecoloxista/natural ista galego, xa que foi socio

fundador da Sociedade Galega de Historia

Natural (Presidente desde 1 980 a 1 986), do

Grupo Micolóxico Galego (Presidente desde 1 993

ata 1 997) e do Grupo Botánico Galego, entre

outros.

Honrou o seu nome sendo Libre, Único,

Intel ixente e Sabio. Foi sempre un home sinxelo,

humi lde, comprometido, íntegro e consecuente. A

partir de 1 990, a vida deste i lustre natural ista e

investigador transcorreu entre A Coruña, Santiago

e Vigo, cidade na que vivía a súa compañeira,

profesora na UVIGO, coa que seguiu colaborando

en tarefas de investigación e codirección de

Teses ata a súa morte.

Luís Freire faleceu, rodeado por d iscípu los e

amigos, en Vigo o 1 3 de decembro de 1 997 e foi

soterrado no cemiterio de S. Amaro (A Coruña).

Nas cidades de Santiago e A Coruña foi l le

dedicada unha rúa. Dúas especies de cogomelos

levan o seu nome: Agaricus freirei J .B. Blanco-

Dios e Cystoderma freirei A. Justo e M.L. Castro

e, proximamente tamén unha planta surafricana

axudará a inmortal izalo, Felicia freireana S. Ortiz.

I ntentou satisfacer as súas inquedanzas cul turais

asistindo a cantas reunións l le permitía o trabal lo.

Compartiu coa “flor e nata” dos intelectuais da

Coruña afeccións e coñecementos, tan diversas

unhas como diferentes os outros.

Como se ind ica máis arriba, o interese de Luís

Freire polo estudo do mundo natural data da

primeira xuventude. Sen embargo, foi ao final da

década dos 40, tutelado polo seu profesor D.

Fermín Bescansa, cando se introduciu no estudo

microscópico das algas mariñas e dos

cogomelos. Aínda hoxe son úti les as

innumerables anotacións das especies recol l idas

e identi ficadas naquelas datas.

Desde moi novo Luís Freire coidou da mesma

maneira a mente e a forma física. Todos os que o

coñecemos sabemos da súa debi l idade polos

encruci l lados e as sopas de letras, e dos baños

de domingo, verán e inverno, na praia de Santa

Cristina (Oleiros), despois de ir correndo desde a

súa casa en Antonio Lens ata a praia e viceversa,

costume que durou ata finais de 1 996.

Marisa Castro
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Como científicos que somos, habíamos hecho

ensayos previos en años anteriores de las

conocidas “experiencias pi loto” de la Facul tad de

Biología, pero no sabíamos muy bien cómo

desarrol lar este “experimento” conocido

popularmente como “adaptación a Bolonia”.

Hace 4 lejanos años, decid imos planificar con

la mejor voluntad dicho “experimento”, y vosotros

fu isteis, como ya sabéis (os lo repetimos hasta la

extenuación! ) NUESTROS CONEJILLOS DE

INDIAS: 64 alumnos recién ingresados,

expuestos durante 4 años a materias multiárea,

multiprofesores, multi trabajos, multipresen-

taciones, multiseminarios, multisal idas, multietc.

Discurso de Fuenci s l a Mari ño
Madrina de la promoción

ACTO DE GRADUACIÓN 7 de junio de 201 3

Iª PROMOCIÓN DO GRADO EN BIOLOXÍA
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n primer lugar, me gustaría fel ici taros por

vuestro fin de grado, y como no, daros las

GRACIAS de todo corazón por dejarme participar

d irectamente, como “madrina de promoción”, de

este momento tan importante para vosotros y

para vuestras fami l ias.

Dentro de unas horas, recordaré este mal rato

que voy a pasar como uno de los más agradables

de mi carrera docente y uno de los que ha

supuesto mayor satisfacción a nivel personal .

Además, como docente me siento muy

orgul losa de formar parte, junto con todos

vosotros, de la 1 ª Promoción de Grado de

Biología de la Universidad de Vigo.

E
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En algunas (bueno bastantes ocasiones) os

hemos dicho que los biólogos ni encogen ni

destiñen y puedo añadir QUE NO SE

AMEDRENTAN.

Por el lo, desde el principio nos dimos cuenta

de que estabais d ispuestos a todo con tal de

aprender y prepararos lo mejor posible y así lo

habéis confirmado a lo largo de estos 4 años.

Desde el primer día demostrasteis que erais un

grupo unido y en muy poco tiempo formasteis

una piña y sobre todo trabajasteis juntos, lo que

os ha permitido comprobar que “la unión hace la

fuerza”.

Habéis aguantado estoicamente todos

nuestros errores y habéis aceptado, casi siempre

de buen grado, nuestra inexperiencia en este

nuevo sistema, lo cual agradecemos. Porque, en

este maremagnun, aunque no lo creáis, nosotros

también fu imos conej i l los de ind ias.

Creo poder decir, sin temor a equivocarme,

que vosotros habéis aprendido de nosotros, pero

nosotros también hemos aprendido de vosotros,

GRACIAS POR ELLO y en muchas ocasiones

nos habéis abierto los ojos, nos habéis hecho

más tolerantes y al igual que vosotros –unos

más, otros menos- los docentes hemos intentado

trabajar en equipo para poder resolver mejor

vuestras/nuestras inquietudes, temores,

inseguridades, dudas y todo aquel lo que nos ha

preocupado a todos.

Si no lo hemos conseguido al 1 00%, en

nombre propio y, me atrevo a decir, que en el de

mis compañeros, os pedimos disculpas y, una

vez más, comprensión.Cabe desear que los

alumnos de promociones venideras agradezcan

vuestro papel como hermanos mayores. Les

habéis al lanado el camino en muchos aspectos.

Personalmente, he compartido con vosotros

las Técnicas de Campo y la coord inación de

curso en 1 º, la Zoología I , en 2º, y, con algunos,

Contaminación en 4º, el Trabajo Fin de Grado y

el Plan de Acción Tutorial . A estas al turas, puedo

decir que os conozco bien, ya que he observado

y disfrutado vuestra evolución durante estos

años.

Sabéis que ésta ha sido vuestra casa durante

4 años y sabéis que lo seguirá siendo todo el

tiempo que queráis. Algunos os quedaréis unos

años más para continuar los estud ios de máster y

doctorado, otros nos dejareis; pero en cualqu ier

caso este seguirá siendo vuestro hogar y siempre

podréis volver cuando lo necesitéis.

Supongo que mi despacho estará en el mismo

lugar hasta que me jubi le y me gustaría rei teraros

que podéis contar conmigo y con el resto de los

profesores siempre que lo necesitéis; aunque ya

sabéis que nunca contesto correos en fin de

semana, n i en vacaciones o festivos, aunque por

vosotros podría hacer una excepción.

Si bien hoy es un día fel iz para vosotros y para

vuestras fami l ias porque habéis final izado un

ciclo, qu isiera recordaros que esto no ha sido más

que el comienzo de vuestra carrera profesional .

Como habéis oído, me imagino que infin idad de

veces, es una carrera de fondo y sin fin , porque

necesitareis seguir aprendiendo y formándoos

durante toda vuestra vida profesional .

Como di jo Einstein : nunca consideres el estud io

como una obl igación, sino como una oportunidad

para penetrar en el bel lo y maravi l loso mundo del

saber. El que no posee el don de maravi l larse ni

de entusiasmarse más le valdría estar muerto,

porque sus ojos están cerrados.

Creo poder afirmar, sin temor a equivocarme,

que vuestra promoción ha pasado por la

Universidad, pero sobre todo la Universidad ha

pasado por el la: adaptación a nuevas

metodologías docentes, a nuevas leyes, recortes,

crisis, etc. ; por eso os deseo que todas estas

experiencias os ayuden a lograr los mayores

éxitos profesionales y humanos. Si conseguís

levantaros los lunes contentos deseando l legar al

trabajo querrá decir que lo estáis haciendo como

biólogos, en aquel lo que os gusta.

Y ya para final izar ci tando un proverbio hindú

“Con mis maestros he aprendido mucho; con mis

colegas, más; con mis alumnos todavía más”.

Abi , Alba, Almudena, Álvaro, Ana, Andrés,

Antonio, Brais, Daniel Estévez, Daniel Pereira,

Daniel Sabucedo, David , Fátima, Fernando, I rene,

I ria, Lucía, Javier, Jessica, Jonatan Fernández,

Jonatan Reboredo, Jonatan Rodríguez, Karin ,

Manuel , Margari ta, María, Marta, Natal ia, Noa,

Noemí, Pablo Fernández, Pablo García, Rubén
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Pérez, Rubén Simón, Santiago, Sei la, Sergio,

Yamina, y a los que no han venido hoy, os

echaré de menos.

Muchas fel icidades a todos, también a

vuestras fami l ias, que han estado a vuestro lado

en esta primera etapa, y que, puedo aseguraros,

van a seguir estándolo siempre que los necesitéis.

Muchas gracias.

Fuencisla Mariño

medida, estamos de acuerdo con esto; pero no

solo nos hemos formado académicamente, sino

que también nos hemos formado en el ámbito

personal . ¡Qué también es función de la

Universidad!

Cuatro añosv Cuatro años es tiempo suficiente

para que hayamos sentido emociones y

sobresal tos, para que hayamos experimentado el

éxi to y el fracaso, la alegría y la impresión

combinada de forma inusual junto a la tristeza y

la apatía. Hemos podido reír, hemos podido l lorar,

sentirnos orgul losos y l legar a decepcionarnos en

algunos puntos de esta larga carrera de fondo.

Esta mezcla de sensaciones es un claro reflejo de

lo que ahora mismo sentimos todos nosotros. Sin

duda, alegría.

Hemos conseguido alcanzar nuestra meta y por

el lo tenemos que estar orgul losos de nosotros

mismos ¡Lo hemos conseguido! Perov y que me

decís de ese leve sentimiento que por un

momento se cuela en nuestra cabeza haciendo

que nos planteemos todo lo que hemos vivido, las

grandes amistades que hemos hecho:

prácticamente somos como una fami l ia.

Esa rutina de la que antes renegábamos ahora

la echaremos de menos porque no todo volverá a

ser como antes. Todos hemos dejado nuestra

marca: una nota increíble, una respuesta a un

profesor asombrosa, una presentación magnífica.

Pero sin duda, la marca más importante, es la

que hemos dejado los unos en los otros, esa

huel la es más difíci l de borrar.

Con esto solo trato de darle importancia a la

Discurso de Anton io Petei ra
Alumno de la promoción
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ntes de comenzar, muchas gracias a todos

y, sobre todo, muchas gracias a mis
compañeros, por concederme la oportunidad de

dar el d iscurso de Graduación en nombre de

todos, en un día tan importante como hoy, día 7

de junio en el que ponemos fin a una etapa, un

ciclo que comenzó hace algo menos de 4 años.

Recuerdo perfectamente aquel septiembre de

2009.

Las caras de nerviosismo, inqu ietud, miradas

curiosas y despiertas, i lusionadas. . . Éramos un

grupo de estud iantes que, de un modo u otro,

habíamos decid ido introducirnos en un mundo

que hasta aquel momento era completamente

ajeno a nosotros. Habíamos decid ido dedicarnos,

durante al menos cuatro años de nuestra vida, a

algo de lo que tan solo conocíamos algunas

pinceladas. Y con esas pinceladas fue como

comenzamos a darle forma a nuestra obra.

Durante este tiempo hemos aprendido mucho.

La Biología habrá dejado una huel la más o

menos profunda y duradera, en función de lo que

nosotros mismos hayamos permitido, y en función

de lo que nosotros decidamos a partir de ahora.

De hecho, podemos dar expl icación a muchos de

los fenómenos que hoy en día ocurren a nuestro

alrededor.

Nos hemos formado y hemos adquirido una

mental idad crítica, que nos hace cuestionarnos

cosas a las que antes no daríamos importancia.

Hemos pasado de ser personajes inocentes a ser

personas con cri terio y decisión.

Estoy seguro de que todos, en mayor o menor

A
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vivencia que sin duda hemos tenido la

oportunidad de sentir en nuestras pieles.

Oportunidad que hemos disfrutado gracias al

esfuerzo, el apoyo, la confianza y el cariño de

nuestros fami l iares; el ánimo, el abrazo, la

sonrisa y el al iento de nuestros amigos y parejas.

También nuestros profesores: las riñas, las

correcciones, el conocimiento que nos han

aportadov Lo que hoy en día somos

intelectualmente se lo debemos a el los y por eso

también tenemos que estarles agradecidos.

Toda esta inversión no serviría de nada si

ahora no tuviésemos la misma i lusión que se

podía respirar al principio. Ahora más que nunca

debemos de tener la fuerza y el carácter

suficiente para continuar el camino que hemos

empezado. No sirven excusas.

Tenemos la formación personal y académica.

Tenemos apoyo y, en el fondo, nos tenemos a

nosotros mismos. Solo nosotros seremos capaces

de conseguir aquel lo que nos propongamos. No

sirve la crisis, la desi lusión, el d inero, no hay

excusas a nuestro trabajo. Nosotros somos

nuestra propia fuerza. Las cosas están difíci les

ahí fuera, pero no abandonemos nuestros sueños

e i lusiones, el mundo nos necesita a todos y a

cada uno de nosotros!

Ya que he tenido el placer de despedirme de

vosotros desde aquí, solo puedo daros las gracias

por estos cuatro años irrepetibles y desearos la

mejor de las suertes a partir de este mismo

momento. Y recordad: “Solo a los osados sonríe

la fortuna”.

Antonio Peteira Martínez
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ACTIVIDADES SAN ALBERTE 2013

Conferencia de Francisco Ayala

Evolución, Creación y Diseño Intel igente

El 1 2 de junio de 2002 el Presidente George

W. Bush le otorgó en la Casa Blanca la Medal la

Nacional de Ciencia de los Estados Unidos. Tan

sólo otro español , el premio Nobel D. Severo

Ochoa ha logrado tal d istinción en el campo de la

Biología. En 201 0 recibió el Premio Templeton, el

de mayor dotación económica en el mundo,

otorgado por Su Alteza Real , Príncipe Phi l ip, en

Buckingham Palace, por descubrimientos

científicos que han contribu ido de manera

extraord inaria al progreso y bienestar de la

humanidad, entre otros premiados figuran la

Madre Teresa de Calcuta, el obispo Desmond

Tutu, el Dalai Lama o varios premios Nobel . Su

generosidad es tal que la dotación económica del

premio, que supera a la del propio premio Nobel ,

la donó íntegramente a su universidad. Es doctor

Honoris Causa por una veintena de

universidades de 1 0 países, entre las que se

encuentra Vigo, promovida por la Facul tad de

Biología.

Su trabajo de investigación es amplísimo,

siendo autor de más de 1 .000 artícu los y más de

40 l ibros, entre los que cuentan, en español ,

Grandes cuestiones. Evolución (201 2), ¿Soy

un Mono? (201 1 ), Darwin y el Diseño

Inteligente (2007), La evolución de un

evolucionista (2006), La piedra que se volvió

palabra (2006), Senderos de la evolución

humana (2001 ), La teoría de la evolución

(1 994), La naturaleza inacabada (1 994),

Genética moderna (1 984), Estudios sobre

filosofía de la biología (1 983), La Evolución en

acción (1 983), Origen y evolución del hombre

(1 980), Evolución (1 980) y Evolución Molecular

(1 980). Se ha centrado en biología evolutiva, y es

conocido fundamentalmente por sus estud ios

sobre el reloj molecular, sobre el agente del mal

de Changas (Trypanosoma cruzi), y la evolución
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rancisco J . Ayala, nacido en Madrid , ha

vivido en Estados Unidos desde 1 961 , es

ciudadano de España y de Estados Unidos.

Biólogo, exfrai le domin ico y uno de los más

prestig iosos especial istas en Evolución,

representante del neodarwin ismo, y Catedrático

de Biología y de Fi losofía en la Universidad de

Cal i forn ia, I rvine. En reconocimiento a su labor,

es el único profesor con el títu lo de “Universi ty

Professor” del campus de I rvine, títu lo de mayor

prestig io de toda la Universidad de Cal i forn ia.

Desde 1 985 está casado con la Dra. Hana

Lostakova y tiene 2 hi jos.

F
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del Plasmodium. Así mismo, ha indagado sobre

otros temas como fi losofía, bioética y la relación

ciencia-rel ig ión. Como miembro de la Académica

de Ciencias de EEUU, de la Americana de Artes

y Ciencias, y de la Sociedad Americana de

Fi losofía, pero sobretodo de la Asociación

Americana para el Avance de la Ciencia (AAAS),

de la cual ha sido su presidente, lucha en los

tribunales contra la imposición de la doctrina

creacionista, que niega la evolución, en las aulas

de diversos estados americanos. Hasta ahora

siempre han ganado.

En su conferencia “Evolución, Creación y

Diseño Intel igente” , el Prof. Ayala comentó, de

forma muy didáctica, el proceso de selección

natural expl icando el d iseño de los organismos y

su casi infin i ta d iversidad, como resul tado de la

acumulación gradual de mutaciones, que surgen

al azar, bajo el control adaptativo de su

reproducción diferencial . Mutación y selección

dan cuenta conjuntamente del proceso

maravi l loso que, comenzando con organismos

microscópicos, ha dado lugar a las organismos

tan bel los y distintos como las orquídeas, las

garzas o los humanos. Pero el d iseño de los

organismos no es “intel igente”, como podría

esperarse de un ingeniero, sino imperfecto y, aun

peor, los organismos son frecuentemente

defectuosos, d isfuncionales y con

comportamientos absurdamente extraños, entre

los que abunda la crueldad y aún más el

sadismo. Estas deficiencias se deben a que la

evolución es un proceso en el que azar y

determin ismo, casual idad y necesidad, están

intrincados en el meol lo de la vida.

Iria Blanco y Pedro Pablo Gallego

As primeiras evidencias desta relación

encóntranse nas pinturas rupestres, figuras

humanas xeralmente danzando e co corpo

cuberto de fungos aparecen dende Africa ata

Europa. Tamén en América do Sur aparecen as

primeiras representacións de fungos en épocas

precolombinas, así como en América do Norte

onde o xénero "Amanita" está moi estendido e

tamén representado.

Representacións en pinturas e escul turas

mostran o uso dos fungos pola maior parte das

civi l izacións, exipcios, persas, gregos, e romanos

demostraron ter un coñecemento exhaustivo dos

cogomelos e os seus usos.

Non cabe dúbida de que a micoloxía ten

importancia no desenvolvemento da vida

humana e as cul turas dende moitos puntos de

vista, económico, de consumo, como

Conferencia

Etnomicoloxía e importancia dos cogomelos na xénese das culturas
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arisa Castro é Doutora en Bioloxía e

Profesora Titu lar da Universidade de Vigo.

Desde 1 979 dedícase á investigación e

divu lgación micolóxica, especialmente dirixida a

Gal icia. Entre as aportacións científicas destacan

a descrición de varios taxons novos para á ciencia

dos xéneros Amanita, Gyroporus, Cystoderma,

Pluteus, Psilocybe e Tricholoma, entre as de

divu lgación, as guías de cogomelos, algas e

árbores autóctonos e ornamentais de Gal icia.

O día de San Alberte de 201 3 Marisa Castro, co

entusiasmo que a caracteriza deunos unha

conferencia sobre “Etnomicoloxía e a importancia

dos cogomelos na xénese das cul turas”.

Etimoloxicamente sabía o que era, pero xamais

pensara nesa relación tan estrei ta que une ao ser

humano cos fungos xa sexa para al imentarse ou

para vivir outra real idade.

M
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orel las, labios ou ol los.

Non obstante a etnomicoloxía, a

pesar de existir dende tempos

inmemoriais, non se desenvolve

ata o século XX cando o

matrimonio Wasson (el americano

e ela rusa) se deron conta do

diferente uso e coñecemento que

se tiña dos fungos nas distintas

cul turas. Eles acuñaron o termo

micófi lo e micófobo, é d icir, os

factores cul turais nos que se

desenvolve un pobo, afectan ao

seu grao de conexión cos fungos.

En España tradicionalmente os

cataláns e vascos son micófi los e

os galegos e asturianos micófobos.

Na antigü idade, Gal icia era unha

sociedade micófoba, é d icir, que

rechazaba (e prohibía) o uso dos cogomelos a

pesar de que no sur da provincia de Pontevedra

o consumo era algo normal . Non hai referencias

históricas da orixe desta prohibición, aínda que

os datos recol l idos polo micólogo Luís Freire ao

longo da súa vida apuntan a que, a Igrexa

Catól ica puido ter certa influencia nesta mala

imaxe, ao relacionar as súas propiedades de

estímulos alucinóxenos e a súa posibi l idade de

abrir novos mundos, co mal igno e demoníaco.

Non obstante dende hai 25 anos a cul tura

micolóxica estase a poñer de moda grazas á

gran cantidade de persoas interesadas neste

tema, así como polo xurd imento de asociacións

micolóxicas. I sto fai que o coñecemento dos

fungos en canto ao seu uso e consumo se estea

a desenvolver rapidamente. Segundo Marisa

"parece que a micofobia en Gal icia xa se

superou".

Sinto decepcionarte Marisa, a min estame a

custar créelo e ti sabes que teño as miñas boas

razóns.

Pilar Molist
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medicamento e mesmo decorativo. Non obstante

o maior impacto social encóntrase no contexto

dos fungos psicoactivos é dicir portadores de

substancias tóxicas como a psi locibina, muscarina

ou ácido ibotécnico. Neste sentido, as especies

máis representadas e coñecidas son sen dúbida a

Amanita muscaria e diversos Psilocybe que foron

usados en ri tuais máxicos por bruxas e fei ticeiros

debido aos seus efectos alucinóxenos. E sen ir

máis lonxe, Marisa con acerto pregúntase que

contería a apócema que Panoramix prepara

coidadosamente na súa marmita para dotar aos

galos dunha forza sobrenatural que poida

combater aos romanos. Ou as “gal letiñas” que

tomaba Al icia para aumentar ou diminuír de

tamaño.

A min polo menos esta visión da etnomicoloxía

cambioume. Polo menos dende que me decatei

que o meu pintor favori to, O Bosco, é un micólogo

excepcional , nos debuxa na súa táboa os

praceres do mundo, unha variedade de plantas e

froi tos tóxicos así como fungos tipo Boletus,

Amanita muscaria ou Russula, que se identi fican

perfectamente no Xardín das Del icias. E nin

contarvos a que armou Archimboldo sobre a

mesma época pintando cogomelos para imitar
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consigue conservar aqui lo que se coñece desde

diversos puntos de vista”.

As especies foron recol l idas tanto en Gal icia

como no norte de Portugal , por parte dalgúns

alumnos matricu lados na materia Botánica I :

algas e fungos e do profesorado da área de

Botánica. Posteriormente, foron identi ficadas co

seu nome científico e popular, ind icando na

mesma etiqueta se tiñan algún interese para o

ser humano: comestible, tóxica, medicinal , . . .

Todo isto acompañouse dalgúns carteis

expl icativos referidos ás normas de recol l ida, á

importancia ecolóxica e aos tratamentos en caso

de intoxicación.

Foi un éxito! O elevado número de visi tantes

-procedentes de todo o Campus, e non só como

cabía esperar das facul tades de Bioloxía,

Ciencias do Mar e Químicas, así como da cidade

de Vigo- animaron durante toda a semana a

entrada principal do Edificio de Ciencias.

Marisa Castro

Exposición Macromicolóxica Outono

201 3 na Facu l tade de Bioloxía
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urante a segunda semana de novembro de

201 3 instalouse na entrada principal do

Edificio de Ciencias unha exposición

macromicolóxica, é d icir, de cogomelos con

exemplares frescos.

O obxectivo da exposición foi eminentemente

pedagóxico. Non importaba tanto o número de

especies representadas como que figuraran

aquelas que son máis interesantes tanto desde o

punto de vista comercial e gastronómico como

tóxico. Podemos dicir que o lema era “coñece

para evitar intoxicarte”, porque é bo recordar que

“todos os cogomelos son comestibles, aínda que

algúns só unha vez”.

Tamén se fixo especial fincapé na diversidade

de corpos frutíferos que poden verse no noso

terri torio, procurando expoñer cogomelos en

forma de paraugas, de arbusto, de abanico, . . .

duros como cortiza, carnosos, xelatinosos, . . . No

mundo dos cogomelos existen infin i tas formas e

cores que moitas veces pasan totalmente

inadvertidos e desde a visión dun biólogo é

importante recordar ás persoas que “só se

D
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Concurso de fotografía

Fotos premiadas
Primer premio

Segundo premio
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omo xa ven sendo tradición, dentro das

actividades que a Facul tade de Bioloxía
desenvolve co gal lo da celebración do noso

patrón, San Alberte, organizouse unha nova

edición do concurso de fotografía biolóxica. Este

concurso está patrocinado polo Servizo de

Extensión Universi taria e alcanzou, no 201 3, a

décima edición; porén, pódese dicir que se trata

dun concurso consol idado na Universidade de

Vigo, concurso que está aberto á participación de

todos os membros da nosa insti tución.

Cumpre sinalar que cada participante pode

presentar un máximo de 3 fotografías que deben

ter un tamaño mínimo de 1 0 x 1 5 cm e máximo de

20 x 30 cm. Así mesmo, estas deben presentarse

montadas sobre cartol ina, cun marco de polo

menos 2 cm onde figure o títu lo da obra.

Finalmente, na edición do ano pasado houbo 31

C
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Tercer premio
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Accesit

participantes que presentaron un total de

83 fotografías.

O xurado responsable de el ixir as

obras ganadoras estivo formado por un

membro do equipo decanal , un

profesor, un representante do PAS e dous

alumnos da Facul tade de Bioloxía.

Na edición do 201 3 concedéronse tres

premios e un accésit. O primeiro premio

correspondeu á obra ti tu lada “Timón,

timón”, da autoría de D. Noé Ferreira

Rodríguez, alumno de Doutoramento da

Facul tade de Bioloxía, e consistiu nunha

cámara de vídeo. O segundo premio, un l ibro

electrónico (e-book), foi para o alumno de 4º do

Grao de Bioloxía D. Héctor Castro Ramón, pola

súa obra “Intenso”. A obra ti tu lada "Gigantes del

pasado" da autoría de D. Alejandro Patiño García,

alumno de Ciencias do Mar, obtivo un bolígrafo

dixi tal como terceiro premio. Finalmente, o accésit

que consistiu nun lote de l ibros da autoría de

Francisco J . Ayala, foi para Dna. María Miranda

Noya, alumna de 2º do Grao de Bioloxía pola súa

obra "O que esconden os cantís de Cíes".

Os premios aos ganadores da décima edición

do concurso de fotografía biolóxica foron

entregados o xoves 21 de novembro de 201 3 ás

1 3:30 h no salón de actos do Edificio de Ciencias

Experimentais, logo de rematar a conferencia

impartida polo Dr. Francisco J . Ayala. Todas as

fotos presentadas a concurso estiveron expostas

no propio salón de actos do centro dende o 20 de

novembro ata o 5 de decembro.

Manuel Ángel Pombal
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de menos.

Ao mesmo tempo, manifesto uns parabéns moi

especiais para os vosos fami l iares e amigos. Para

aqueles que nos momentos agradables se

congratu laron con vós; pero que nos malos

momentos tamén estiveron aí para axudarvos. E -

como a paciencia ten derei to a premio - están

aquí gozando deste día.

Hoxe é un día alegre, un día especial ; pero non

debeis esquecer que na vosa vida este día é

simplemente unha encruci l lada. Acaba unha

primeira etapa de aprendizaxe; pero non é o fin

da aprendizaxe.

Por isto, tamén aproveito para pedir aos vosos

pais que ata agora axudaron tan xenerosamente,

que continúen a ter paciencia nestes tempos de

restricións e dificu l tades que corren: escasean

ACTO DE GRADUACIÓN 1 9 de junio de 201 4

IIª PROMOCIÓN DO GRADO EN BIOLOGÍA

Discurso de Mari sa Castro
Madriña da promoción

 16 

n primeiro lugar quérovos agradecer a vós,

Alumnos da I I Promoción do Grao de

Bioloxía, que me teñades proposto como

“madriña” para este acto de graduación. Podo

afirmar, que desde que exerzo como profesora

na Universidade de Vigo, hai case un cuarto de

século, este é un dos 2 días máis importantes da

miña vida académica.

Un foi no que exercín tamén de “madriña” no

Doutoramento Honoris Causa de Lynn Margul is;

o outro, podo dicir sen falsa sinceridade, que é

hoxe. E a verdade, non podería ind icar cal dos

dous sinto como máis importante. Sinceramente,

grazas.

En segundo lugar, quero fel ici tarvos, porque o

Grao para vós chega ao seu fin (e para algúns

non é sen tempo). Tamén por iso, vos votaremos

E
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bolsas, proxectos, postos de trabal lo, en fin

escasea case de todo.

Lembrade que o que aprendestes debe

acompañarvos toda a vida como unha mochi la na

que se van acumulando coñecementos e

experiencias. As experiencias que algún día vos

permiti rán alcanzar á nube dos vosos soños. O

presente, non é máis o que queda entre unha e

outra, por iso é necesario non despistarse e

continuar a engrosala para poder chegar onde

vos propoñades.

É importante que vos tracedes unha meta.

Soñar é humano, pero tamén é necesario para

continuar esta carreira de fondo que é a vida.

Como dixo o físico e poeta portugués, António

Gedeão, “cando unha persoa soña / o mundo

pula e avanza / como bola colorida / nas mans

dunha crianza”. É importante, é necesario, que

debuxedes a vosa nube, senón nunca saberedes

como fabricar a escada para alcanzala.

Dígovos isto por experiencia propia. Alá no ano

82, cando vós aínda non nacerades, fun

convidada a abandonar a universidade de

Santiago por d iscrepancias co xefe de

departamento (eran outros tempos e as cousas

resolvíanse de maneira d iferente). Saín con

dignidade e propúxenme volver á universidade

pola porta grande.

Para alcanzar a miña nube, dedíqueime á

divu lgación (aí comezaron a publ icarse as miñas

primeiras guías) e trabal lei para concel los,

asociacións, escolas, etc. , onde puiden. I so si ,

tiñao moi claro, sempre como Bióloga. Deste

xeito conseguín acabar a tese de doutoramento,

publ icar algúns artigos e retornar á universidade

no ano 90.

E aquí continúo, gozando co mel lor desta casa,

os alumnos.

Digo o mel lor desta casa, porque, aínda que ás

veces o esquezamos, grazas a vós nós

profesores estamos contratados. E, porque vós

nos permitides desempeñar a nosa vocación,

estades aquí porque queredes aprender, e nos

queremos ensinar. Pero sobre todo, sodes o

mel lor desta casa, porque sodes novos, críticos e

inquietos, tedes unha inmensa vital idade e

moitas ganas de comerse o mundo.

Como algunha vez l le oín d icir ao meu mestre,

Luís Freire: “Onde hai , pódese reconducir, o malo

é onde non hai”. Así que, pais non se preocupen

polo que ás veces pode parecer fal ta de

responsabi l idade ou despreocupación. A madurez

sempre chega, aínda que nós pais nos pareza

que tarda moito. Pero, se aos 20 anos non teñen

ganas de comerse o mundo, cando a van ter?

Cos tempos que corren, fálase continuamente

de crise, de fal ta de trabal lo, de profesión mal

pagada, . . . Pero aínda non hai tantos anos, que

tiñamos que aclarar ás persoas o que era ser

biólogo. Expl icar por qué un biólogo podía e debía

facer aval iacións de impacto ambiental , planos de

ordenación do terri torio ou de aproveitamento

sostible como facían os enxeñeiros forestais. Por

qué podía facer anál ises cl ín icas, trabal lar en

técnicas de reprodución asistida, axudar en

hospitais ou trabal lar na industria al imentaria ou

farmacéutica como facían médicos e veterinarios,

. . . Naquela época ser biólogo non se consideraba

unha profesión.

Como vedes, meus queridos graduados, “non

todos os tempos pasados foron mel lores”. Hoxe,

aínda que nos quede moito camiño por andar,

afortunadamente xa non é así. Dicir biólogo ten

significado social e laboral . Claro que iso tamén

nos da máis responsabi l idade. É importante ser

conscientes de que debemos ser bos

profesionais, serios e responsables.

Por este motivo, a partir desta graduación,

necesi taredes especial izarvos en algo. Non vaia

ser que “aprendiz de moito sexa mestre de nada”.

Un máster pode ser importante para mel lorar os

coñecementos naquelo que vos gusta. Para un

biólogo non só existe a universidade e os centros

de investigación estatal . Hai máis opcións,

valorádeas todas.

E, de calquera maneira, fagades o que fagades

se queredes atopar trabal lo, non vos esquezades

de conservar a capacidade de ser “todo terreos”,

é d icir, estar d ispostos a trabal lar en calquera

campo da bioloxía que vos propoñan e non dicir

nunca: « iso non me gusta» ou «non o sei facer».

Se un o sabe facer, perfecto, e senón, é un

magnífico momento para aprender: porque o

importante non é facer aqui lo do que se gusta,

senón gustar do que se fai . A vida da tantas

vol tas. Vol tando a mín, eu ia ser veterinaria e, xa
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vedes, acabei sendo unha fel iz botánica/

micóloga.

Só quero recordarvos, que cando necesitedes

unha axudiña, non vos esquezades que o meu

despacho sigue estando nesta facul tade e nel ,

dentro das súas modestas posibi l idades, unha ex-

profesora/ amiga disposta a axudarvos naquelo

que necesitedes. Vale? Unha vez máis, graciñas

por convidarme a estar aquí e permiti rme

compartir con vós este momento tan especial .

Parabéns a todos. A uns e a outros. Grazas.

Marisa Castro

máis xusta e equitativa.

Pensaredes que todo iso é moi bonito pero que

o problema é o voso escaso grao de formación.

Estaredes fartos de ouvir, e qu izás algúns xa o

tedes interiorizado, que no que se refire á

educación calquera tempo pasado foi mel lor. De

fei to este tema xa era “trending topic” entre os

romanos hai 20 séculos. Eu estou en desacordo e

convencido de que calquera tempo pasado foi

simplemente distinto.

Creo que tedes recibido unha sól ida base na

que cimentar os futuros coñecementos que

acumuledes e estou tamén convencido de que

vos proporcionamos as ferramentas idóneas para

manexalos.

Quere isto decir que a vosa formación é

perfecta? En absoluto, temos cometido continuos

erros e omisións, e ímolos seguir cometendoos.

É probable que insisti ramos moito nalgúns

aspectos, como a biod iversidade (por iso tivestes

materias con case que máis profesores que

alumnos) e moi pouco noutros, pero estou seguro

de que sodes perfectamente capaces de vos

manexares en bioloxía por vós mesmos (si é que

vos deixamos intentalo), proba diso é ter

superado o Trabal lo de Fin de Grao, incluída a

l ista de referencias (coma, punto, punto,

abreviado, punto, paréntese. . . . )

Outro aspecto que quero tocar é a importancia

da sorte (lembrade a deriva xenética) na vida.

É algo fáci l de esquecer. A ninguén nos gusta

Discurso de Juanjo Pasantes
Padri ño da promoción
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uero empezar por dárvo-los meus parabéns

por ter chegado ata aquí e tamén

agradecerl le o seu trabal lo tanto ás vosas fami l ias

como a tódolos profesores que vos acompañaron

no camiño.

Como xa vos comentei hai seis meses,

agradézovos que pensarades en min para este

acto pero creo que é un erro, porque alguén

externo á universidade podería tervos aportado

cousas máis interesantes que as reflexións que

se me ocorre compartir con vós.

A primeira desas reflexión vai sobre unha

pregunta que se fai algunha xente, para qué sirve

unha educación universi taria?, sobre todo en

bioloxía que é o camiño más derei tiño pra ir ó

paro, non si?

Pois non tanto, a ú l tima “Enquisa de Poboación

Activa”, publ icada en maio, confirma que a taxa

de paro en persoas con estudos superiores é moi

inferior á existente en persoas con menos

estudos ou sen eles. Ademais, as menores taxas

de paro corresponden a matemáticos e

estatísticos e, sorpresa, biólogos y bioquímicos.

É dicir, o ter estudado bioloxía dávos mel lores

perspectivas na busca de trabal lo.

En calquera caso, eu considero que a función

da educación superior, ademais de formar bos

profesionais, biólogos, é a de contribuír a formar

mel lores persoas, persoas críticas, capaces de

separar o grao da pal la, que co seu trabal lo, e as

súas protestas, contribúan a facer a sociedade

Q
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pensar que os nosos éxitos, resul tado de moito

trabal lo, sexan en parte unha cuestión de sorte.

Pero é así.

Lembrade que de momento tedes tido sorte,

sorte de nacer aquí hai 20 anos e non hai 1 00.

Sorte de ter nacido aquí e non noutro país moito

máis desigual . Sorte de que as vosas fami l ias

teñan considerado importante, e puidesen

permiti rse, ás veces con moito sacrificio,

investiren na vosa educación universi taria.

Tendo en conta a dureza (e beleza) da vida que

vos agarda, é importante telo en conta, porque

moitas veces fracasaredes sen merecelo, por non

ter sorte, e outras veces teredes éxito tendo

trabal lado o mesmo, só por estar no si tio

adecuado no momento apropiado. Sede

conscientes diso e non vos deixedes caer nin l le

deades máis importancia da que ten.

Simplemente volvede a intentalo, de modo que si

a sorte pasa cerca vos encontre intentándoo.

O último aspecto no que quero incid ir está

recol l ido nas leis pero non tanto na vida real ,

trátase da igualdade entre mul leres e homes.

Pode parecervos unha pesadez ou incluso unha

rid icu lez, pero unha cousa é a teoría e outra a

apl icación dela. Sigue existindo un certo grado de

desigualdade, que en moitos casos se manifesta

de maneira moi suti l e adopta aspecto de di lema

moral . Non teño unha fórmula máxica para

solucionar o problema pero considero que unha

boa forma de detectar o sexismo subconsciente é

que vós, antes de empezar a darl le vol tas a un

deses aparentes di lemas morais, vos

preguntedes se ese mesmo di lema sería tal para

os vosos compañeiros varóns.

Dado que aínda non fixen alusión á crise, quero

acabar cunha frase de Jorge Wasenberg, se non

fose polas crises inda seríamos todos bacterias. . .

e non, non é un biólogo, é físico.

Unha vez máis, parabéns e que a sorte vos

encontre trabal lando.

Juanjo Pasantes

Discurso de Brea B. Carrillo Rodríguez e Gabriel Pérez Torrón
Alumnos da promoción

momentos, caracterizados polo bo ambiente e a

organización, salvo cando tiñamos que por data

para algún exame, aí non había paz que valese

v que se teño cita médica, que se aí está moi

preto dun parcial , que si está moi lonxev Toda a

clase entraba nunha guerra, na que cada bando

xurábal le fidel idade a unha casiña do calendario.

Pero ben! Quitando iso todos nos amamos. . . Ou

non?

B: Cabe destacar que sempre houbo certas de

escisións clasistas entre nós e algunha incluso

entre os profesores, polas cales podemos

distingu ir d iferentes grupos de persoas con

diferentes fi losofías! !

G: En primeiro lugar están os que comen no

comedor e os que comen na cafetería,

caracterizada pola tari fa plana de 5.000€, aínda
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hegou o momento da nosa carreira que

máis agardábamos, por fin ímonos l icenciv

¡Ai non, perdón! Graduar. Aquí remata o noso

tempo xuntos na facul tade. . . Ben, a verdade é

que non; entre os que temos algunha materia

pendente, e os que deixaron o TFG para máis

adiante, aínda hai tempo de sobra para

despedirse (Brea).

Gabi : Pero ben, isto é un acto oficial e ten que

ser emotivo como tal , aínda que nestas datas non

somos os únicos que nos graduamos, seica un tal

“Fel ipe uve pal i to vaíse estrear no chol lo

firmándonos os títu los”. . .

B: Ata aquí foi o “abstract”, agora pasamos ao

apartado de materiais e métodos.

G: Nestes 4 anos do Grao todos pasamos bos

C
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mexi lónv Quen diría que ten tantas cousas. . .

(hepatopáncreas, manto,v ) cando o comemos

engurrichado parecendo unha gominolav E,

todos fomos seducidos polo cheiro do formol .

G: Perd imos a paciencia coas claves

dicotómicas, eses l ibros satánicos para identi ficar

especies atendendo ás súas características, pero

que chegado o momento empregas para buscar

desesperado unha foto que se pareza á planta ou

á seta que queres identi ficarv Por desgraza,

normalmente a opción correcta é a que non se

parece nin de lonxe.

B: Pero incluso máis emocionante que o

laboratorio foron as prácticas de campo. Sería o

noso equivalente ás excursións do colexio.

Embarrámonos na Lagoa de Bioloxía, col l imos

miñocas, e algunha que outra vez tivemos que

real izar medicións sobre a vexetacion da zona,

entre toxos máis al tos que nós mesmos. . .

Poderían ser Ulex galli, Ulex minor ou Ulex

europaeus, pero todos picabanv

G: Pero a carreira non son só as prácticas! ! !

Tamén son as clases teóricas (cando se vai a

elas, claro)v Vimos uns powerpoins moi

interactivos, con todo tipo de cores e tipografias,

e algúns máis psicodél icos que a pelícu la dos

Beatles! ! ! Todos aprendimos o que é unha “praia

Barrera-Lagoon”. . . (se alguén aínda ten pendente

xeoloxía dame a mín que caerá en xul lo).

B: Algunhas das clases marcáronnos

profundamente, como parasi toloxía. . . Podíamos

ter visto completa a saga de Al ien, ou mesmo a

de SAW, pero nunca estivemos preparados para

as clases teóricas de parasi toloxía. . . Tremátodos

que penetran no hospedador humano polo

nocel lo. . . , ten ias máis longas que o temario de

inmunoloxíav Esas clases nas que tentabas

escoitar as minucias do ciclo vi tal do parási to en

cuestión, mentres os teus compañeiros berraban

de terror ambientando a aulav E das prácticas,

mel lor non falamos. . . , porque aínda temos que

come-los pinchos.

G: E como esquecernos desa ferramenta

dixi tal . . . Fai tic. Como se di Faitíc, fái tic, fei tic,

tema? Esa plataforma que sempre funcionaba á

perfección excepto cando máis a precisabasv

Igual que o correo.uvigo. . . Non penso que

houbera excusa mais usada durante a carreira

que aquí tamén están os traidores, entre os que

me inclúo, que sixi losamente van arriba a ver que

hai de comida, e se non convence, regresan nas

sombras.

B: Tamén podemos distingu ir entre os que

quedan a estudar no CUVI e os que prefiren

baixar. I sto é un acontecemento realmente

incrible e que caracteriza a vida do futuro

biólogo! ! Cando todo o mundo di “quedo arriba

porque así concéntrome mel lor” en real idade

quere dicir “quedo arriba para estar de risas cos

outros que tamén quedan” Iso si , cos apuntes

diante.

G: Pero hai moitas máis cousas que nos unen,

e que deben ter protagonismo neste momento

tan emotivo. Comezaremos falando de algo que

penso que nos quedou a todos presente ao longo

desta carreira. . . A micropipeta ten dous topes! !

Estivémolas a empregar nas prácticas dende

1 º, e aínda así en 4º atópaste con profesores que

che repetirán como debe ser a súa correcta

manipu lación. A pesar de todo, n ingún de nós se

l ibrou da mald ición da burbul la de aire. Si i i i , esa

burbul l iña que queda na punta e te pon nervioso.

Botas fora a al ícuota, apertando ata o segundo

tope, e vol tas a col lerv E a burbul la seguirá aív

É como a burbul la inmobi l iaria.

B: E falando das prácticas hai outro sentimento

que nos é común a todosv Atopa-la postura nos

taburetes do laboratorio! Comezas sentándote

coa espalda recta, pero mentres avanza a

práctica vaste encorvando, encorvando ata que

practicamente tocas coa nariz na poyata

(aclaración para os convidados, a poyata non e o

que pensades, é a mesa do laboratorio).

G: Si , moito tempo pasamos no laboratorio! Nel

aprendimos a manter a asepsia. . . Eses duros

momentos no laboratorio de microbioloxía, nos

que os chisqueiros Bunsen, que nunca acendían

á primeira, e que depois facían que aquel

laboratorio parecese as mesmísimas fraguas de

Mordor! ! ! Pero por precaución. . . aínda que

aqueceras, n in se che ocorrera qui ta-la bata! ! !

Ai i i , qué recordos! !

Se o de bioloxia non da choio, podemos probar

nunha empresa de l impeza, porque coa lexía

desinfectamos que da gusto.

B: Todos aprendimos a diseccionar un
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que “yo te envié el trabajo, pero el correo.uvigo

me lo devolvió”.

B: Non podemos quedarnos sen falar do que

máis nos uniu coa carreira. . . e co campus. . . O

Vitrasa! ! Todos tivemos que baixar algunha vez

no bus máis extremo de todos, ¡O 8!

Caracterizado por ser capaz de supera-la

velocidade da luz, por estradas que máis ben

poderíanse considerar camiños de cabrasv

Aaaai ! ! . . . Esas carreiras polo pasi l lo ao ver baixar

o bus ao lonxe. . . Ou esas cabezadiñas dentro del

subindo pro CUVI . . .

G: Que recordos. . . Temos que ir rematando,

pero quería acabar contando unha anécdota que

me pasou a mín.

O pai dun amigo perguntoume: E ti qué

estud ias? Eu, estud io Bioloxía.

Con parsimonia qui tou as gafas: O qué?

Bioloxía, respondín. Quedouse mirando para mín

e dixo: É iso. . . que ven sendo? Na miña

inxenuidade intententei expl icarl le que era a

ciencia que estuda a vida. Ao que respondeu: A

vida non se estuda rapaz, a vida vívese. . .

I nteresante reflexión. . . Penso que o home tiña

razón. . . A vida non é só unha discipl ina que se

estuda, realmente é un esti lo de vida. . . Por iso os

alumnos queremos dar as grazas aos nosos

fami l iares e aos profesores por facernos vivir ese

esti lo de vida. Vivamos nós!

Brea B. Carrillo e Gabriel Pérez
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ACTIVIDADES CULTURALES

“CINEFORUM DE BIOLOXÍA”

tres cri terios: cal idad de la proyección, duración

de la misma y temática, con el fin de fomentar el

debate posterior. Entre los títu los proyectados

destacan Oro negro, The cove, A ciegas, Tierra

prometida, Bebés, Un fueguito,v .

Cada una de las sesiones cinematográficas se

desarrol la en cuatro etapas. La primera consiste

en hacer una breve introducción estableciendo el

marco conceptual de la pel ícu la. Una vez

final izada la proyección, se abre un debate sobre

la temática abordada, que es dirig ido por las

organizadoras de la actividad y en ocasiones

cuenta, además, con la colaboración de

especial istas en el tema. Tras el debate, los

asistentes deben cumpl imentar un cuestionario,

donde se les pregunta por sus conocimientos

previos sobre el tema en cuestión, su opin ión

sobre ciertas actividades o si tuaciones que

puedan plantearse en relación a cualqu iera de los

aspectos debatidos, así como una valoración

crítica tanto de la pel ícu la proyectada como del

debate posterior.

El anál isis de las respuestas obtenidas hasta el

momento revela una al ta satisfacción, por parte

del alumnado, tanto con la actividad como con las

pel ícu las elegidas. Asimismo, ha permitido

recabar sugerencias sobre otros temas y/o

problemas que podrían ser tratados en futuras

ediciones.

M. Jesús Iglesias Briones

Rosa Álvarez Otero

Encarna de Miguel Villegas
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e todos es conocido el valor comunicativo

que ofrece el cine, ya que da la posibi l idad

de trasmiti r al públ ico gran cantidad de

información, de forma rápida y eficaz. Además,

anal izar una pelícu la impl ica comprender su

contenido, captar el mensaje que trata de difundir

y evaluar cómo ha sido tratado, así como las

técnicas de fi lmación.

La uti l ización del cine con fines formativos es

antigua. Ha sido empleado con éxito en varias

d iscipl inas del ámbito científico como la biología,

la medicina o la farmacia, entre otras.

“Cineforum de Biología” in ició su andadura en

la Facul tad de Biología, durante el curso 201 1 -

201 2, como actividad extraacadémica financiada

por el Vicerrectorado de Extensión Universi taria.

La asistencia y participación se valora con 1

crédi to de Libre Elección en el caso de los

alumnos de las l icenciaturas (en extinción) y con

1 5 h ECTS para los alumnos de Grado.

Está dirig ido a todos los miembros de la

comunidad universi taria y su principal objetivo es

completar la formación de los alumnos

universi tarios, procedentes de diferentes

facul tades y ámbitos, proporcionando la

adquisición de una serie de competencias

transversales que no se obtienen de forma

habitual , n i fáci l , en las materias que componen

los respectivos planes de estud io.

Concretamente se trata de que el alumno

adquiera una mayor concienciación ambiental y

social y un mayor respeto por la d iversidad

biológica y cul tural .

Hasta el momento se han celebrado 4

ediciones y en cada una de el las se han

proyectado 4 pelícu las o documentales. La

selección de las proyecciones se hace en base a

D
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ACTIVIDADES

DELEGACIÓN DE ALUMNOS DE BIOLOXÍA

Fotografía tomada durante unha das charlas sobre Paleontoloxía e Fitopatoloxía,
encadradas dentro das actividades real izadas pola Delegación de Alumnos
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Delegación de Alumnos de Bioloxía, Lynn

Margul is, no curso 201 3-1 4 real izou

diferentes actividades para que os alumnos da

Facul tade de Bioloxía da Universidade de Vigo

puidesen participar nelas. A primeira foi a reforma

do acuario si tuado na entrada da Facul tade de

Ciencias Experimentais, en colaboración cos

alumnos da Facul tade de Ciencias do Mar.

A

O trabal lo estendeuse dende o mes de outubro

ata finais do mes de abri l .

No mes de maio impartíronse charlas relativas

ó «I Sondeo Ibérico de Teixugueiras». Neste

curso real izouse unha sesión de introdución ás

labores de sondeo de teixugueiras, expl icando a

base teórica do proceso, seguida dunha saída de

campo polo Campus Lagoas-Marcosende na que

se pretendía ensinar aos alumnos os principais

bioind icadores que se empregan neste trabal lo.

Probablemente unha das actividades de máis

relevancia foi a posta en marcha do proxecto

pi loto «Divu lGATE: a falar apréndese falando», no

que se pretendía que os alumnos expuxesen os

seus propios trabal los real izados nalgunha

materia ou temas de interese para eles, co fin de

mel lorar as súas capacidades para falar en

públ ico.

Nesta actividade desenvolvéronse un total de 5

charlas de temática variada que incluíron: Paleo-

Fi topatoloxía, relación edáfica e vexetación nos

solos de minas, plantas carnívoras e novas

técnicas en pal inoloxía. Na de Paleo-

Fi topatoloxía, Pablo Estévez Gal lardo presentou

un antigo trabal lo do Grao, na que expl icou como

mediante o emprego de técnicas Paleontolóxicas

e Fitopatolóxicas se podía chegar a recoñecer

certas marcas presentes nos fósi les ind icadoras

de enfermidades,

parási tos, . . .

Outras dúas

charlas

encadrábanse

nunha mesma

temática, as

plantas

carnívoras. A

primeira parte foi

presentada por

Paula Estevez

Caride, nela

real izou unha

aproximación ás

principais características diagnóstico das plantas

carnívoras fronte ao resto das plantas; ás

relacións que establecen cos animais e

microorganismos do seu ambiente e aos xéneros

e fami l ias máis relevantes deste grupo de plantas.

A segunda parte foi presentada por Andrés

Cordeiro Baqueiro, falando dos aspectos

fisiolóxicos que diferencian as especies vexetais

carnívoras e aos mecanismos que permiten a

captura das súas presas.

Pablo Estévez Gal lardo presentou unha

segunda charla sobre as novas técnicas en

Pal inoloxía. Expl icou algunhas das novas

técnicas empregadas para a identi ficación de

diversas estruturas do polen e algúns dos seus

posibles caracteres taxonómicos, formaba parte

do seu trabal lo fin de Grao.

Por ú l timo, Brea Bernardo Carri l lo Rodríguez,

falou sobre a relación solo-planta nas minas, para

elo comentou os efectos dos contaminantes sobre
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de Teixugueiras, a coord inación de programas de

voluntariado nas zonas verdes do Campus e a

real ización dunha semana de divu lgación do 6 o

1 0 de abri l , co proxecto «Divu lGATE: a falar

apréndese falando», que serán debidamente

publ ici tadas no mes de marzo.

Andrés Cordeiro Baqueiro

Paula Estévez Caride
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tres plantas. Comparounos nun solo emendado e

noutro control , sen emendar. I sto permitiu deducir

algunhas conclusións sobre o efecto de certos

contaminantes sobre as plantas.

No vindeiro curso 201 4-201 5 intentaranse

real izar novas actividades que poidan ser de

interese para o alumnado da Facul tade, como a

elaboración dun terrario con especies

autóctonas, a continuación do I Sondeo Ibérico
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